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 Styrgrupp för VA-plan Åland 

  

 
Hänvisning 

Mikael Wennström 

 
Kontaktperson 

David Ståhlman 

 
Ärende 

MÖTESPROTOKOLL STYRGRUPP VA- PLAN 

ÅLAND 

  Tid: Tisdag 8 november kl. 13:15-15:00 

 Plats: Ålands Vatten Ab vån. 2 mötesrum 

  

 Närvarande:  
 Mikael Wennström, ordförande  
 David Ståhlman, protokollförare  
 Emma Saarela, Eckerö kommun (kl. 13:15-14:15) 
 Michael Lindbäck, Jomala kommun 
 Kai Söderlund, Mariehamns stad (kl. 13:15-14:40)  
 Hans-Kristian Skaag, Föglö kommun 
 Christian Nordas, Ålands Vatten Ab  

 

 Frånvarande: 

 Dina Friberg, Eckerö kommun 

 Katarina Donning, Saltviks kommun 
 

 §50 

Ordförande öppnade mötet. 

 

§51 

Föregående protokoll. 

- Inga ändringsförslag har inkommit. 

 

§52 

Godkännande av mötesagenda.  

- Godkänd efter kompletterande tillägg i §56, §58 och §62.  

 

§53 
Styrgruppsmöte 7. 

 

Beslut: 

Sjunde styrgruppsmötet hålls tisdag 7 februari kl. 13:15 på LR. 

CN meddelade frånvaro. 

 

§54 

Delredovisningar. 

- Delredovisning 1 är inlämnad och nästa är i februari 2017 med 

målsättning att ha klart en VA-Policy. 
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§55 

PAF-ansökan. 

Förslag till PAF-ansökan som förordades föregående styrgruppsmöte 

lämnades inte in av Ålands Vatten. CN redogjorde bakgrund till beslutet. 

Ålands Vatten har i september beviljats 50 000 € PAF-medel för 

vattenförbättrande åtgärder. Det bedöms inte troligt att få mer medel i detta 

skede, även om föregående ansökan skrivs om och motiveras ytterligare. 

Fler åtgärdsbehov kommer identifierats under projekten VA-plan och 

Waterchain vilket stärker motivering för en ny ansökan framledes. 

 

§56 

Brev om kommunala VA-utvecklingsplaner. 

 

Frågeställning och diskussion: Hur hantera kommuner som inte inkommer 

med material? 

 

CN inledde och menade att det finns risk att kommunen frånsäger sig 

uppgiften på grund av resursbrist. VA-plan Åland är dock ett 

samarbetsprojekt med alla kommuner, och är kommunen inte med riskerar 

den sitt mandat att påverka slutlig VA-plan. HS menade att det är viktigt 

att förankra hos kommundirektör. En slutlig VA-utvecklingsplan behöver 

godkännas i kommunfullmäktige och krävs den processen blir det omöjligt 

att hålla föreslagen tidtabell. Om den ska godkännas i teknisk nämnd inom 

tidsram får den sedan inte ändras avsevärt när den ska godkännas i 

kommunfullmäktige enligt HS. ES berättade att Hammarland kan få svårt 

leverera en VA-utvecklingsplan eftersom ansvarig tjänst saknar tillsatt 

personal. ES berättade vidare att det kan vara svårt att avgöra 

genomförbarhet i Eckerö på grund av bristande underlag för planering. KS 

framhöll att styrgruppen inte har mandat att ta beslut för kommuners del, 

men att styrgruppen inte heller kan ta fram nödvändiga VA-

utvecklingsplaner åt dem. Lämnar kommunen blankt behöver styrgruppen 

hitta en väg att komma runt det i slutlig VA-plan. ML menade att det inte 

går att styra utvecklingen i kommuner med VA-plan då det är kommunen 

själv som har beslutanderätt om var det slutligen ska byggas. Därför anser 

ML det viktigt i VA-plan att skapa förutsättningar för kapacitet i 

huvudledningsnäten och låta exploatörer bekosta anslutningar som i 

slutändan ofta tas över av kommunen. Avslag bör ges om ledningsnätet är 

fullt, en praxis Jomala inte hann med vid exploateringen av ex. Solberget, 

Fågelberget. KS framhöll att det är markant skillnad i process att bygga ut 

ett reningsverk och VA-ledningsnät.  CN svarade ML med att det är också 

ett konstaterande att kommunerna har ingen framförhållning eftersom allt 

bestäms i kommunfullmäktige ändå. Styrkor och svagheter med att 

kommuners frihet att besluta utan framförhållning och plan behöver 

beaktas och lyftas in i VA-planarbetet. CN framhöll att en viss 

överkapacitet alltid måste finnas. 
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KS lyfte fram att lagstiftning gällande VA framhåller att planering ska 

göras där samhällsutvecklingen sker, vilket kommuner utan 

planeringspraxis går emot. ML förklarade att det saknas mycket 

generalplaner eftersom ingen vågar ta beslut, och därför kan inte heller en 

VA-plan styra utvecklingen så mycket med dagens förutsättningar. HS 

framhöll av VA-plan blir en tillgång som ger stöd och verktyg i beslut om 

VA-utveckling, exempelvis genom riktlinjer inom och utanför 

verksamhetsområden. HS menade att lösningar för skärgården behöver 

inkluderas i VA-plan och lyfte tidigare utredningar som exempel från 

Föglö med Sockenreningsverk. MW summerade diskussionen och menade 

att VA-planen måste ta hänsyn till kommunernas frihetsgrad i VA-beslut, 

att volymkapacitet och behov behöver bedömas och att satsningar på 

gemensamma lösningar behöver diskuteras utifrån det kommunerna 

presenterar i sina VA-utvecklingsplaner. MW föreslog att det räcker att 

byggnadstekniska nämndernas förslag/beslut om utvecklingsplanen 

inkommer 15 maj, så kan eventuella formella slutliga beslut från 

kommunstyrelser/-fullmäktigen erhållas senare. 

 

§57 

Tidsplan fram till styrgruppsmöte 13 december. 

- Schema visades under mötet. 

 

§58 

VA-Policy. 

Uppläggsförslag gällande arbete med VA-policy presenterades. 

A.      Visionsworkshop. 13.12 

B.      Nulägesanalys. VA-översikt 

C.      Brainstorming. Januari 

D.     Prioritering. Januari 

 

§59 
Förankring av arbetet med VA-plan. 

Presentationer nedan har hållits om VA-plan och mötesutfallen har hittills 

har varit goda. 

18.10 Infrastrukturnämnden Mariehamn 

26.10 Ålands kommundirektörer 

08.11 Styrelsen Ålands Vatten Ab 

10.11 Överläggning landskapsregeringen 

24.11 VA-ansvariga 
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§60 

Lagrevideringsarbete. 

- MW gav en uppdatering om lagrevideringsarbetet och meddelade att 

nästa möte hålls 16 december. Arbetsgruppen för avloppsfrågor 

kommer även återuppta sitt arbete inom kort. 

 

§61 

VA-kartunderlag i Geosecma. 

Demonstration av LR:s kartvisualisering senarelades. 

 

Beslut: 

Styrgruppen förordade att kommunerna upplåter sitt digitala VA-

kartmaterial till karttjänsten Geosecma. 

 

§62 

Övrigt. 

 

Mail om reservvattentäkter har inkommit från Sunds kommun som 

undrade hur de ska förhålla sig till potentiella reservvattentäkten 

Kyrksunden vid VA-planering. CN informerade att tidigare utredning 

pekat på främst två alternativ, Vargsundet och Kyrksunden. Vilken som är 

mest kostnadseffektiv att införa som reservvattentäkt kommer tas fram i 

VA-plan.  

 

§63 

Nästa möte hålls 13 december kl. 13:15 på LR. 

 

§64 

Mötet avslutas. 

 

 

Bilagor 

 8. Brev Kommunala VA-utvecklingsplaner 


